
cu 
STEFAN CIUBOTARASU 

des pre a Iti i 

des pre sine 

enfcru tînărul men de acum vreo 30 de ani, transmutât din peri
feria satului m cea a orasului, perioada dintre cele două războaie 
se poate numi perioada „uşilor închise". Instituţiile mari şi impo-
zante de la care ai fi aşteptat, să zicem, patalamaua de muritor 
de foame, te preveneau de la grilaj: „dine rău, nu intra"... Am 
suferit şi eu de tristeţea, de teama şi lipsa de ideal a micului 
burghez, pe vramea cìnd actorul mai era considérât un fel de 
suveică fără aţă. Am avut însă şi „noroc", cum li-e drag unor 

colegi să remarce — de ce ? Pentru că nu m-am încrezut în talent — lucru foarte 
fragil şi înşelător pentru un tînăr — cît im-am încrezut în muncă. 

Vocea calda şi invàluitoare a maestrului Ciubotăraşu înfiripa pe nesimţite 
în fata mea, o alta lume, un alt chip, alte contururi. Uşor, decorurile învălmăşite 
şi crud luminate de sufite se estompau, iar zumzetul febril al lucrătorilor Tea-
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tridui de Comédie — care începuseră pregătirile pentru repetiţii — se con-
topea nedefinit cu agitatici unei strazi ieşene, din 1930. In fata impunàtoarei 
clădiri a Teatrului National, se oprise un tînăr nu prea înăltut, care privea in jur 
cu un aer stingherit. Privirea pătrunzătoare a maestrului de Unga mine ìmpru-
muta însă acestui tinàr o forfa ce mocnca încă in interior, dar care nu se va 
dezminţi niciodată... Tînărul nostra era hotărit să pornească cu toată pasiunea 
şi seriozitatea pe drumul spinos pe atunci al crea\iei artistice. 

— Pe atunci, se putea intra în teatrul ieşan, fie prin cursul particular de 
teatru, pe care-1 înfiinţase Maican in incinta teatrului, fie prin conservator, unde 
erau dascăli poetul Minai Codreanu şi marea actriţă Agatha Bîrsescu. Am fost 
admis la examen, şi iată-mă elev al maestrului Codreanu. 

— Ce ne-aţi putea destăinui in privinţa primului dv. dascăl, în privinţa con-
ceptiei lui artistice şi bineînţeles a aportului pe care l-a avut în formarea dv. 
acioricească ? 

— Aveam chiar intenţia să mă opresc asupra sa. Pasiunea lui pentru teatru, 
corectitudinea şi marea lui modestie au inscris în amintirea mea date foarte 
luminoase. Era foarte scrupulos şi sever. în lumea teatrului se vorbea că, fiind 
director la Teatrul National, dimineaţa la ora 9 punct, dădea dispoziţii portarului 
să încuie uşa, băga cheia în buzunar, lua un scaun şi asista la repetiţiile de pe 
scena, de la început pînă la sfîrşit. 

Odată, unul din valoroşii componenti ai teatrului ieşan — astăzi artistul 
emerit Gică Popovici — întîrziase la repetitia piesei Cyrano de Bergerac. Văzînd că 
nu poate intra, şi^a ascutit urechea la ferestruica uşii, şi cînd a băgat de seamă 
că ii vine rindul, şi-a strigat replica de-afară, spre auzul tuturor. A fost singura 
concesie făcută de maestrul Codreanu, de dragul unei glume bune. 

Pedagogia sa în aie teatrului se baza, din capul locului, pe un prinripiu foarte 
sănătos: „întîi am să învăţ eu de la voi"... şi într-adevăr, el creştea pe novici 
numai pe baza datelor lor naturale, dezvoltînd în primul rînd în ei, sinceritatea. 
Nu voi descrie ari amănuntit metoda sa. Se încadra însă în spiritul traditiei rea
liste a teatrului romînesc, pentru care legea legilor a fost totdeauna: respectul 
fata de textul autorului şi de adevărul vietii. 

Metoda sa referitoare la datele rostirii te făcea să te gîndeşti imediat la 
Eminescu, pe care l-a luat întotdeauna de model. Nu era însă un partizan al punc-
tuatiei didactice, reci, cum sînt unii dascăli la noi. El ne-a învătat o punctuatie 
aparte, proprie graiului viu, în care nu se simtea „ritirea" — o punctuatie de via-
bilitate. De la el am deprins „intuiţia dozei exacte", cum obişnuia el să-i zică 
bunului simţ. învătătură de bază, pe care am păstrat-o ca pe o levăntică rară, pusă 
In pinza maichii de acasă. Fiind un critic exigent al „urechii", nu admitea decla-
maţia, retorismul sau afectarea. Era duşmanul neîmpăcat al lui „dupe", introdus 
nu ştiu din ce pricină în bagajul de expresii vulgarizant al unor actori. Pedagogia 
sa a rezistat apoi confruntărilor ivite pe cale, ca un adevăr pretios. 

— Ati slujit mai mult timp la Teatrul National din Iaşi ? 
— O, da. Aproape 13 ani, şi judecìnd azi activitatea mea, o găsesc foarte utilă, 

mai ales pentru formarea mea ca actor de ansamblu. 
— Cînd aţi fost angajat la Iaşi ? 
— în toamna anului 1932. 
— în acest caz, ati prins exact perioada aşa-zisei „renaşteri a teatrului ieşan", 

datorată în bună măsură activitătii febrile a regizorului A. I. Maican, care a 
destrfymat pentru un timp atmosfera amortită şi rutinieră ce domnea acolo înainte 
de 1929. Cred că la el vă referiti cînd vorbift despre formarea dv. ca actor de 
ansamblu. Toate cronicile timpului ìi recunosc iscusinta de a ìnchega un ansamblu 
omogen, cerintă care a contrariât atit de înrădăcinatul vedetism din teatrul ieşan 
la acea data. 

— Da, într-adevăr, de la Maican am învătat multe... Era un mare maestru al 
compoziţiei de ansamblu, dar tot el ne^a invăţat cum să disecăm cu atenţie perso-
najul, pina în profunzime, cum să-1 isoodim, dîndu-1 pe fată, punînd în perma-
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De la stìnga la dreapta : tn Preotul satulul 
din „ R e c o l t a de a u r " de Aurei Baran-
ga, în Ivan Şadrln din „Omul cu arma" de 
N. Pogodin, ìn Vlaicu din „Vlaicu şi fecloril 

lui" de Lucia Demetrius 

nenţă problema raportului dintre actor şi persona]. De cîte ori această muncă nu 
m-n fàcut s-o socotesc un fel de luptă a boxerului cu umbra! Din care, umbra 
trebuia să obosească... Mai tìrziu, la Bucuresti, el a initiât şi acele biografa despre 
personaje, pe care actorii le făceau iscodindu-şi fanteria şi confruntìnd-o cu un 
sever spirit de analiză. Maican a dat totdeauna dovadă de realism scenic; jucînd 
el însusi ca un actor, îmi dădea indicaţii. Cu un deosebit simţ intuitiv al specta-
colului, el concepea totul în mare, în afară, fugind de „Kammerspiele". Tendinta 
mea de interiorizare excesivă trebuia manifestata la vedere, şi Maican era un 
regizor care „simţea" actorul. Uneori, il contraria, ca să nu se şablonizeze. Pe mine 
gmcindu-mi predilectiile pentru „dramatizare", pericol ce paste pe orice începător' 
mă punea să joc ìn servitori de comédie. Şi poate că e folositor să spun că şi în 
drama şi m comédie, am débutât cu cîte un esec. In Jucătorul de cărţi de'Gogol 
n-am făcut nimic într-un biet roi de servitor, fiind timorat, iar în Macbeth, jucînd 
pe unul din tîlhari, am ramas mut din cauza prea marii inhibiţii. In ambele cazuri 
actorn batnni găseau totdeauna soluţia scoaterii din scena a celui păţit cu bine' 
pircălabe" sau „ducetf-l că e obosit" !... lata de ce a fost necesar ca 'în această 
perioada lesană să fac mult, cantitativ, ca abia mai tîrziu sanmi însuşesc tehnica 
aiiicila a redării sau, mai bine zis, a trăirii unui personaj. 

- Desigur, în această perioadă, aţi avut ocazia să lucrati şi eu Ion Sava. 
- D a , dar felul de a lucra al lui Sava era foarte diferit de cel al lui Maican 

El gindea spectacolul, dacă mă pot exprima astfel, cu ochiul. Poziţia lui critica era 
S T Q Ï Ï T * / ■ ? " * , ^ l Ì r ° n i i f ă r ă l i m i t ă - D e p i l d ă> d * i n e a să adauge ironici lui bhaw m Androcle si leul şi ironia montarli, scăpînd esenţialul, care trebuia să 
n o . ^ n S ^ T ? 1 6 1 ^ 2 ? ™ ^ ™J**K^ textului, prin actor. Regizorul acesta, 
vTzuai ,i n ^ Pjnctéte de vedere, era - cum am spus - un temperament 
vizual si mi prea acorda, la inceput, mare credit actorului. La el, ochiul se manifesta 
poate^ m da/una urechii. Se năştea poetul luminii şi al culorii pe scena - element 
care m spectacol avea sa-si capete valoarea şi limbajul său. 
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— Totuşi, mai tîrziu, Sava n-a mai acordat luminai şi culorii aceeaşi impor-
tanţă primordiale, exclusivă. 

— Da, dar asta, după ce greşise de mai multe ori, ca ìn Napoleon printre noi, 
sau ca ìn unele „cìnticele", cum a fost Ion Păpuşarul, interprétât de mine, îmbrăcat 
în stil cubist. Şi el şi Maican, tentaţi uneori de extravagante, au găsit pînă la 
urmă, ca oameni talentati şi de bun gust, calea care duce la adevăratul succès — 
spectacolul veridic. 

— Este într-adevăr un merit real pentru aceşti creatori ca, în vălmăsagul 
acelor curente decadente, spécifiée perioadei dintre cele două războaie mondiale, 
să reuşească sa se ìndrepte pina la urmà spre realismul scenic. 

— Au peregrinat însă chinuitor, uneori, de la un suprarealism de esenta pînă 
la cel mai autentic naturalism. Imi aduc aminte de spectacolul Otrava de Zola, ìn 
care Sava pusese eroinele să se bată cu căldări de apă. Bineînteles că regizorul 
tinea să exagereze şi el nota lui Zola, pentru a-i dovedi fidelitate şi ìntelegere. 

— Se pare că sistemul lui Stanislavski nu era necunoscut celor doi regizori. 
Cum s-a oglindit acest fapt în creaţia lor ? 

— Şi Maican şi Sava foloseau din experienţele lui Stanislavski, cele ìn lega
tura cu „realismul exterior" sau cu „realismul istorie". Spectacolul Fratti Kara
mazov, pus de Maican, ca şi Neamul Şoimăreştilor, în dramatizarea lui Mihail 
Sorbul, pus de Sava, au fost spectacole mari, prin însăşi veridicitatea interpretării 
lor. Iar Scenele de strada cu subiect din lumea dolarului au găsit în montarea lui 
Sava expresia unui realism pe care, cu toate limitele regizorului. il consider foarte 
avansat pentru teatrul nostru la vremea aceea. Realizarea de la Iasi a lui Sava 
cu acest spectacol a fost, după expresia Agathei Bìrsescu, genială. Nu mai vorbesc 
că ìn Madame sans-gêne, improvizînd un prolog asupra temei Revolutiei franceze, 
tot ansamblul a agitât un imens drapel roşu pe scena, intonìnd Marseillaisa, lucru 
care a dat de furcă, mi se pare, chiar parlamentului. Nu pot arata aci, ìntr-o 
privire sumară, inventivitatea, gîndul ascuţit şi îndrăzneţ, dragostea dezinteresată 
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pentru frumos, riscul cu care se angaja, apărîndu-şi opiniile, acest mare artist, care 
m-a cuprins şi m-a influenţat sj pe mine ca actor, cu spectacolele sale de la Iaşi. 

— Am dori să cunoaştem şi cìte ceva despre realizàrile dv. din teatrul ieşaru 
— Nu e cazul, cred, să numesc roluri pe nume. Eie ajung la peste 200, lucrìnd, 

fireste, şi cu alţi regizori valorosi, ca George Mihail Zamfirescu, N. Massim (care 
mi-a insuflat ìncrederea că pot interpreta concomitent pe ced doi fraţi Karl şi 
Franz iMoor, lucru pe care 1-am realizat ìn parte). Venind apoi la Buoureşti, aveam 
să fiu folosit de regizorul Sica Alexandrescu ìn roluri de comédie care mi-au 
adus aprecieri nevisate în direcţia asta, Doctorul Knock şi Negustorii de glorie. 

Dar aceste succese erau prea deseori ìntunecate de condiţiile ìn care se iacea 
teatru pe vremea aceea. Cine ar fi ghicit la noi soarta unei premiere de care era 
legat însuşi mijlocul nostru de existenţă ? Bursa teatrului era pradà unei stihii 
capricioase şi contradictorii, activate de mobiluri murdare. Prea puţini dintre noi 
descifrau tesatura ed complicata. îngrijorării noastre îi răspundea eel mult oracolul 
de la BMad (un impresar mucalit), care la ìntrebarea noastră dacă o să avem spec-
tatori, ne răspundea imperturbabil: „Pai dacă o să vină lume, are să fie plin". 

Sucesiunea invariabilă a premierelor la voia întîmplării, necontenita nesigu-
ranţă şi anarhie nu ofereau un climat prea liniştit creaţiei. Satisfacţia unei niunci 
împlinite, fără griji, ani avut-o abia după Eliberare. 

— N-am fost martorul ìntregului dv. drum scenic, dar am impresia că, după 
această data, s-a înregistrat un adevărat salt calitativ în evoluţia dv. artistica. 

— Incontestabil că, odată cu plecarea niea la Arad în 1948 (cu ocazia înfiin-
ţării primului teatru de stat din ţară), aveam să intru în cea mai fructuoasă parte 
a activităţii mele, in care am avut ocazia şi chiar am simţit nevoia să dau din 
toată inima măsura întregii mele capacitati creatoare. 

Pentru că, vezi d-ta, deosebirea între cum s-a lucrat şi cum se lucrează acum 
e de proporţii astronomice. Nu numai în privinţa conditiilor de creatie, dar şi a 
scopului şi idealului nostru artistic. 

Conştiinta că arta noastră trebuie integrata in procesul măreţ de transformare 
a ţării -« procès din care ea însăşi avea să iasă transformata — deschidea in fata 
noastră o uriaşă perspective de dezvoltare, impunìnd însă în acelaşi timp şi for-
marea unei responsabilităti de esenta noua. Nu se ridica numai problema rezol-
varii unui rol, ci şi a eficacitătii regeneratoare asupra conştiinţei spectatorilor din 
sala. Pentru ca să fii la înăltimea unei asemenea misiuni, trebuie să patrunzi mult 
mai adînc şi mai profund rolul, cu atìt mai mult cu cìt ceea ce reflecti, se cristali-
zează şi evoluează sub ochii tèi. Spectacolul îşi trage acum seva direct din viaţă: 
un rezervor imens de învătăminte. Autorul îşi alege cu grijă, topeşte sau alam-
bichează acest material ca un adevărat chimist, pina cînd dă de corpul nou, mult 
dorit — personajul. Aceasta nu inseamnă că imi pregăteşte mie, actorului, o mìn-
care mestecată de-a gâta... El imi descoperă numai nişte lucruri pe care le obser-
vasem, care existau ìn mine latent şi care existau de asemenea şi in spectator. 
Această „simpatie" comună capata eficienţă circulatorie şi ìntelegere, pentru că vine 
din „oameni" şi se ìntoarce iar printre ei, îmbogătită. Acest procès „in lanţ", mai 
„legat" ca niciodată, obligă la o atentă respectare a adevărului. 

— în acest caz, ìn fata dv. s-au ridicat şi problème noi de practicà artistica, 
de apropiere şi cunoaştere a acestei realităţi. Imi amintesc de o seeventà dintr^un 
documentar teatral, ìn care aţi fost surprins pe cind va pregàteati rolul lui Pavel 
Arjoca din Cetatea de foc a lui Davidoglu, ìntre muncitorii dintr-o fabrică. 

— întâlnirea aceea a constituit o experientă deosebit de pretioasă pentru mine. 
De atunci arn căutat mereu ocazia acestor apropieri. Lnstructajul artistic pe care 
1-am facut, fie la Uzinele „Mao Ţze-dun", fie la Institutul Poligrafie, fie la Casa 
Corpului Didactic, sau chiar la Hunedoara, mi-a oferit mari satisfactii in acest 
sens. M-am convins astfel că arta noastră realist-socialistă reclama, din ce ìn ce 
mai mult, prezenţa artistului in fabrici, pe şantiere, sau în gospodăriile agricole 
colective, acolo unde viaţa — pe care noi ne străduim cu modestie s-o transpunem 
scenic — pulsează din plin. 

— Complexitatea interpretării dv. vădeşte însă nu numai o cunoaştere directâ 
a realîtâţii, ci şi un procès de mare aprofundare a materialului de viatà. 

— De mare ajutor în această privintă au fost studiile politice şi profesionale 
pe care le-am urrnat în cadrul Teatrului Municipal (unde am activât multi ani 
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după întoarcerea mea de la Arad). Datorită 
acestor cercuri am ajuns să înţeleg procesul 
legic al realităţilor pe care le reprezentam, să 
intuiesc interdependenţa reacţiilor psihice ale 
eroilor mei fata de social, şi multe aitele. 

In acest teatru a existât un timp un cere 
Stanislavski, susţinut mai ales de tactul şi ener
gia coleged mele Beate Fredanov. Dezbaterile 
aprinse care aveau loc ìn jurul pasionantelor 
probleme ale acestui sistem genial, ca şi exerci-
ţiile practice (de mişcare, rostire şi gìndire sce
nica), mi-au oferit o foarte serioasă bază prac-
tică de studiu. Din pacate, viabilitatea cercului 
n-a fost prea mare... 

Vorbim mult despre Stanislavski şi uneori 
chiar ni se pare că aplicăm sistemili său In mod 
creator. Aş fi muiţumit dacă am aplica mai 
mult preceptele lui la conditine repetiţiei, caci 
nu spectacolul, ci repetiţia e munca noastră 
propriu-zisă. (Spectacolul e încîntare.) Nu vom 
putea pătrunde in geografia complicata a lumii 
din text, nu vom deschide aoele usi imaginare 
ale relaţiilor, care pentru noi nu sînt simple 
ficţiuni. dacă nu vom lăsa cdată cu ipaltonul 
la garderobă, tot ce ne ţine legati de tirania 
tabietului. Regizorul Sica Aletandrescu ne fixa 
repetiţiile uneori la ora mesei. Si bine făcea. 
Maican ne ţinea noaptea cîteodată pînă^n zori, 
şi se stia: cel care protesta, avea cu siguranţă 
biftec acasă, sau... era proaspăt însurăţel. 

— Am dori să ne vorbiţi acum şi desprë 
evoluţia măiestriei dv. artistice in raport cu 
rolurile pe care le-aţi jucat. 

— Nu voi parafraza modestia maestrului 
meu, care se mindrea că „ìnvata de la noi", 
nişte neînvăţaţi. Eu am învăţat rntilt de la 
rolurile mele, caci un roi înseamnă condensare 
de material unman, şi el e din ce în ce mai 
bogat acum, in epoca uriaselor noastre trans-
formări. 

Vezi ce se-ntîmplă: cîndva, un actor putea 
s-o ia înainţea rolurilor, dar acum, acestea ti-o 
iau ìnainte. Eie ţin pas cu viaţa, şi noi sìntem 
obligaţi să păstrăm aceeaşi cadenţă. 

— După cite ştim, aţi interprétât mai 
multe roluri de comunisti. Aţi sesizat vreo 
evoluţie a acestor personaje de la primul la 
ultimul dumneavoastră roi ? 

— Primul secretar de partid jucat de mine 
avea numai trei replici în actul al III-lea 
(Vad Nou). Treptat însă, profilul moral şi 
psihic al acestui om de esenta noua a ocupat 
un loc tot mai pregnant in viaţa şi dramaturgia 
noastră. Si acest fapt am avut ocazia să-1 con
stat direct. în 1951 am fost trimis ca instructor 
artistic la Hunedoara, Oraşul oţedarilor era un 
vast santier, pe care lucrau cu entuziasm mii 
de oameni. Totul era în fază incdpientă: şi con-
strucţiile, şi oamenii noi. Revăzînd acum dupa 
10 ani monumentalele fumale, oraşul în toată 
splendida lui aşezare, am realizat, nu fără în
cîntare, că acolo nu apăruseră numai noi in
stitute, dar ci noi trăsături ìn constiinta oame-
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nilor muncii, a constructorilor socialismiului, a comuniştilor, pe care îi cunoscusem 
cu zece ani in urmă. Se desprindea din discuţiile cu ei, o anume capacitate de a 
sesiza cu subtilitate lucrurile, o certa ma turi tate intelectuală. Oamenii citiseră, se 
documentaseră cu pasiune într-o mulţime de problème, universul lor spiritual îmi 
apărea enorm îmbogăţit. Aceste date, şi multe altele, m-au déterminât să méditez 
serios asupra noului mod de a reprezenta pe acesti cameni, coniugati cu evoluţia 
noastră actuală. 

— Crea că personajul pe care poetul Mihai Beniuc l-a dăruit nu de mult dra-
maturgiei noastre prin tntoarcerea, a constitua un bun prile) pentru a vă concre-
tiza observaţiile. 

— Danila Bulz ami-a oferit şi mai mult. Prin el am parcurs retrospectiv toate 
etapele de dezvoltare ale comunistului nostru. în condiţii istorice diferite (dictatul 
de la Viena, apoi perioada de ilegalitate şi, în sfîrşit, cea actuală), personajul se 
formează treptat. Am analizat cu multa migală întreg complexul de împrejurări 
care îl determina să acţioneze într-un anume fel, in fiecare etapă, urmărind şi 
reliefarea firului de evoluţie continua, condudndu-1 chiar mai departe de intentiile 
autorului, prin anticiparea viitorului. De-a lungul întregului procès de conturare 
a bniei de dezvoltare a eroilor, im-am sprijinit şi pe experienţa anterioară acumulată 
în special cu un nou erou al dramaturgiei sovietice. Desi construit pe alte coor-
donate şi la alte dimensiuni, Şadrin im-a ajutat să rezolv o serie întreagă de 
problème de cristalizare şi clarificare treptată a omului nou, pe care le-aim 
întîlnit niai întîi la Vlaicu şi acum la Bulz. 

— Aţi observât o evoluţie şi în cadmi rolurilor negative, în care aţi jucat 
foarte mult, după cît se pare ? 

— Negreşit că da. La început erau concepii te la modul absolut: Cotoroiu din 
Oameni de azi de Lucia Demetrius, Răcaru din Afaceriştii de Tudor Şoimaru, 
Judecătorul Ioniţă din Trei generaţii de Lucia Demetrius au fost personaje nega
tive, cărora am încercat să le intensifie autenticitatea negativului printr-o veridici-
tate umana a înfăţişării lor. 

— Nu ne-aţi impărtăşit nimic incă, în legatura cu regizorii cu care aţi lucrat 
in ultima perioadă a activităţii dv. artistice. 

— Cei doi regizori, Liviu Ciulei şi Ion Olteanu, care m-au onorat deseori cu 
ìncrederea lor, sìnt oameni foarte deosebiti unul de altul, avìnd fiecare stilul său 
propriu de muncă cu actorul. Dar cum pe noi nu ne interesează ce ne deosebeste, 
ci, mai degrabă, ce ne uneşte, voi considera interesante eforturile, şi ale 1er ca şi 
ale tuturor regizorilor nostri, pentru făurirea „marelui spectacol* care mie mi se 
pare că pluteşte ìn aer, asteptìnd azi-mìine să fie concretizat. Experienta lui Ciulei 
cu Azilul de noapte mi se pare foarte interesanta, deoarece munca regizorului n-a 
constituit o frana pentru integritatea actorului ca factor determinant în spectacol, 
ci, dimpotrivă. Am lucrat la Luca împreună, completînd punct cu punct date şi 
caracteristici noi ìn realizarea acestui „histrion-' ce joacă rolul consolatorului de 
profesie. 

— Ce ne-aţi putea spune despre regia lui Horea Popescu la Vlaicu şi feciorii 
lui? 

— In pregătirea acestui spectacol mi s-a parut interesanta munca cu tînărul 
şi talentatili regizor Horea Popescu şi cu autoarea însăşi care, încă de la repetiţie, 
a modificat finalul ìn sensul dorit de noi. 

Intre timp, ìn sala Teatrului de Comédie se strînseseră şi ceilalţi adori 
pentru repetiţii, decorurile ne înconjuraseră tacit, iar reflectoarele dialogau febriL 
Maestrul îşi furişa privirea spre ceas (mai erau două minute pina la ìnceperea 
repetiţiei). 

— După cum vezi, trebuie să ìncheiem această sumară incursiune în activitatea 
mea, pentru ca să nu-i fac pe colegii mei să aştepte. Ar mai fi multe de spus... 
Arta noastră e o artă activa, care se primeneşte şi se învaţă toată viaţa. Numai 
după ce ai învaţat-o bine, îţi dai seama că n-o ştii şi cà, de fapt, cele mai 
frumoase roluri din viaţa actorului sìnt acele pe care nu le-a jucat. 

Angela loan 
www.cimec.ro


